



al mohandis TIMES

Issue 33, April/May 2016

المهندسين البحرينية تلتقي الهيئة السعودية للمهندسين – فرع الإحساء



عقدت جمعية المهندسين البحرينية مؤخرا لقاءً تعريفياً مع الهيئة السعودية للمهندسين فرع الإحساء برئاسة المهندس عبد الرحمن النعيم والجمعية الخليجية لمحترفي الصيانة برئاسة المهندس نزار الشماسي، حيث تطرق اللقاء للتعريف بأنشطة جمعية المهندسين البحرينية وما تقدمه من برامج وندوات ومؤتمرات ودورات تدريبية هندسية تساعد على تطوير مهنة الهندسة والمهندسين على مستوى مملكة البحرين ودول مجلس التعاون الخليجي .

خطت الجمعية للسنوات القادمة. وأثناء اللقاء تم بحث سبل التعاون المشترك وتبادل الخبرات بين كل من جمعية المهندسين البحرينية والهيئة السعودية للمهندسين فرع الاحساء والجمعية الخليجية لمحترفي الصيانة بما يخدم المهندسين والاختصاصيين في دول مجلس التعاون الخليجي.

يقدمها للأعضاء وغير الأعضاء والعلاقات المجتمعية مع المؤسسات الرسمية والأهلية بمنطقة الإحساء.

كما تم في اللقاء استعراض تجربة الجمعية الخليجية لمحترفي الصيانة منذ تأسيسها في عام 2010 حتى اليوم من تنظيم مؤتمر الشرق الأوسط للصيانة بشكل دوري كل سنتين وتنظيم الدورات التدريبية والمنتديات وكذلك

وخلال اللقاء استعراض أنشطة الهيئة السعودية للمهندسين المختلفة والدور الكبير الذي تضطلع به في تنظيم مهنة الهندسة بالملكة العربية السعودية منذ تأسيسها في عام 2002 حتى الآن. كما تم التطرق إلى أنشطة وفعاليات فرع الهيئة بالإحساء التي

مركز التدريب ينظم تصميم وصياغة مؤشرات التنمية الحضرية و التعاقد باستخدام أشكال العقود الدولية الفيديك / جي سي تي

وقد حضر هذه الورشة مجموعة واسعة من المهتمين بالتخطيط الاستراتيجي باستخدام المؤشرات الحضرية.

في حين كانت الورشة الثانية بعنوان "التعاقد باستخدام أشكال العقود الدولية "الفيديك / جي سي تي"، وقد تم تصميم هذه الورشة لتعريف المهندسين والمهتمين بإعداد عقود العمل وفق أشكال العقود الدولية الأكثر شيوعاً المستخدمة في صناعة البناء والتشييد باستخدام النماذج المطروحة من قبل "FIDIC و جي سي تي".

وكانت الأهداف من وراء هذه الورشة تحديد مكونات العقد وفهم عملية المقاولات والمشتريات من البداية الى النهاية، وتحديد حق التعاقد واستراتيجية / طريقة التسليم، والحق في اختيار نوع العقد للمشروع الخاص والقضايا / الشروط التي تحتاج إلى عناية خاصة خلال صياغة المناقصات / العقد، وإدارة التغييرات والاختلافات، وقيمة العقد والدفع، وإدارة المنازعات والمطالبات والتحكيم في عقود الفيديك.

نظم مركز التدريب بجمعية المهندسين البحرينية ورشتي عمل خلال شهر أبريل 2016، كانت الأولى بعنوان "تصميم وصياغة مؤشرات التنمية الحضرية"، قدمها المدرب المهندس عبدالجليل السبع، وهدفت إلى تعريف المشاركين بأهمية المؤشرات في العمل، وتدريبهم على كيفية استخدام المؤشرات الحضرية في تحليل أوضاع التنمية الحضرية، بالإضافة إلى استخدام هذه المؤشرات كأداة للتخطيط الاستراتيجي، وتعريفهم على منهجيات مختلفة في جمع وتبويب وتصنيف البيانات وحساب المؤشرات الحضرية.



الجمعية تكرم أعضائها في حفلها

البحرينية، وتمخضت عن تنظيم خمسة مؤتمرات و 14 دورة تدريبية و 21 محاضرة عبر ملتقى الثلاثاء وإصدار نشرة "المهندس تايمز" ومجلة المهندس، والمشاركة في اجتماعات اتحاد المهندسين العرب والاتحاد الهندسي الخليجي، والاتحاد العالمي للمنظمات الهندسية، والعديد من الفعاليات الأخرى التي يصعب حصرها في هذا المقام. واختتمت الهرمي حديثه بتقديم الشكر والتقدير إلى الوزارات والمؤسسات الحكومية والأهلية الذين كان لتعاونهم معنا أطيّب الأثر في إنجاح فعاليات الجمعية.

ومثابرتهم في العمل لما حققنا خططنا المرسومة وبرامجنا المعلومة بالصورة المشرفة واللائقة، وذلك رغم انشغال الأعضاء بأعمالهم الخاصة في أماكن عملهم وارتباطاتهم الأسرية، إلا أنهم أصروا على حضور الاجتماعات والمشاركة المستمرة لإنجاح الفعاليات، وكما تعلمون فإن بعض الأنشطة كالمؤتمرات مثلاً يتم التحضير لها قبل سنتين وتتطلب حضور العديد من الاجتماعات وإجراء الاتصالات الشخصية المكثفة وبذل الجهود المضنية من أجل الحرص على إبرازها بالمستوى الراقي والمشرف الذي تميزت به جمعية المهندسين

احتفت الجمعية بتكريم ما يقارب 100 عضو من أعضاء ومنتسبي الجمعية الذين ساهموا في تنظيم وإنجاح العديد من الفعاليات والأنشطة التي نظمتها الجمعية طوال العام الماضي.

وخلال الاحتفال الذي أقيم يوم السبت الموافق 7 مايو 2016، بفندق السوفيتيل - البحرين، ألقى رئيس الجمعية المهندس مسعود الهرمي كلمة قال فيها: "اعتادت المهندسين البحرينية على تنظيم احتفال سنوي كي تقول "شكراً" لأعضائها الذين ساهموا مساهمات فعالة في تنظيم العديد من الأنشطة طوال العام الفائت، ولولا جهودهم



وتكرم موظفها لهذا العام للمرة الأولى

كرّمت الجمعية السيد راجيش كيارت بصفته موظف العام المتميز، وهي المرة الأولى التي تقوم بها الجمعية بتكريم موظف لها على هامش حفلها السنوي الذي يتم تخبصه لتكريم أعضاء ومنتسبي الجمعية.

وجاء التكريم تقديراً من إدارة الجمعية لجهود السيد راجيش الذي امتاز بالانضباط الوظيفي والتفاني في تنفيذ المهام المنوطة إليه بكل إخلاص منذ التحاقه بالعمل في يونيو 2010.



المهندسين البحرينية ترعى مؤتمر القيادة الدولي ٢٠١٦

لرعايتها المؤتمر هذا العام.

يشار إلى أن المؤتمر حظى بمشاركة محلية وإقليمية ودولية رفيعة المستوى من المتحدثين والرؤساء التنفيذيين والمدراء ورؤساء الأقسام والمهتمين من مختلف القطاعات، إضافة إلى مشاركة عدد من الباحثين والدارسين في العلوم الاستراتيجية والإدارية وطلاب الجامعات والمعاهد وذلك بهدف تبادل المعلومات العلمية والخبرات العملية المتعلقة بكافة جوانب العمليات الإدارية والاستراتيجية والتميز المؤسسي.

شاركت جمعية المهندسين البحرينية في مؤتمر القيادة الدولي 2016 كإحدى الجهات الراعية للمؤتمر والمعرض المصاحب، والذي افتتحه سعادة الدكتور عبدالحسين بن علي ميرزا وزير الطاقة، تحت شعار " القيادة والنمو الاقتصادي"، الذي نظّمته الإداريين البحرينية بالتعاون مع الهيئة الوطنية للنفط والغاز في الفترة من 24 - 25 مايو الجاري.

وقد شارك ما يقارب الـ 41 عضواً من المهندسين البحرينية في جلسات المؤتمر، إلى جانب تكريم الجمعية من قبل وزير الطاقة



ندوة قراءة مسودة قانون التعمير الجديد بالتعاون مع البحرين العقارية

التعديلات المقترحة، وذلك لإزالة الغموض في تفسير النصوص المقترحة، وخلال الندوة تم الإجابة على تساؤلات القطاعين العقاري والهندسي المتعلقة بالاشتراطات التنظيمية للتعيمير من خلال هذا اللقاء المباشر للمرة الأولى مع المدير العام للتخطيط العمراني الشيخ حمد بن محمد آل خليفة.

15مايو 2016 في تمام الساعة السابعة مساء بقاعة المهندس هشام الشهابي جمعية المهندسين البحرينية، بمنطقة الجفير.

وتطرق الندوة إلى أهم المقترحات والتعديلات المستحدثة في الاشتراطات التنظيمية للتعيمير والدور الهام الذي ستلعبه هذه التعديلات لدعم حركة التطوير العمراني والعقاري في مملكة البحرين، كما قام بتوضيح رؤية إدارة التخطيط العمراني التي تم ترجمتها من خلال

نظمت جمعية البحرين العقارية وجمعية المهندسين البحرينية ولجنة العقار بغرفة تجارة وصناعة البحرين واستكمالاً لجلسات الحوار التي خصصت لمناقشة "مسودة تعديلات الاشتراطات التنظيمية للتعيمير"، إذ تفضل الشيخ حمد بن محمد آل خليفة المدير العام للتخطيط العمراني بإلقاء محاضرة تعريفية ومفصلة سلط خلالها الضوء على التعديلات المقترحة وذلك يوم الأحد الموافق

فعالية الفروسية للمهندسين

نظمت لجنة الأنشطة بالجمعية بالتعاون مع جمعية البحرين للخيل لفعالية "الفروسية وركوب الخيل" للمهندسين وعوائلهم يوم السبت الموافق 30 أبريل 2016 ، وذلك في مدرسة المحرق للفروسية.

وكانت الفعالية في إطار سعي الجمعية لتوطيد علاقاتها مع مؤسسات المجتمع المدني وبناء علاقات متينة تربط أعضائها ببعض، إلى جانب حرص الجمعية بتوفير أجواء عائلية وتوطيد علاقات أعضائها ببعضهم البعض في أجواء يسودها الطابع الاجتماعي العائلي بعيداً عن العمل، وقد حضر الفعالية ما يقارب الـ 45 من المهندسين وعوائلهم.



إعلان

أعزاءنا أعضاء وعضوات الجمعية الأعزاء..

نفيدكم علماً بأن الجمعية قامت بتدشين قنوات التواصل الاجتماعي لها،

إذ يسعدنا إفادتكم أن لجنة الإعلام دشنت قنوات جديدة للتواصل والأخبار والفعاليات من خلال قنوات

التواصل الاجتماعي

(instagram , Twitter , Facebook)

لمتابعة حسابات الجمعية :

Instagram: BSEMohandis

Twitter: BSEMohandis

Facebook: BSEMohandis

What's app: +973 32275274

BSE meets with the Saudi Council of Engineers - Al-Ehsa branch

BSE held recently an introductory meeting with the Saudi Council of Engineers, Ehsa branch, headed by Engineer Abdul Rahman Al-Naeem and Gulf Society of Maintenance Professionals headed by Engineer Nizar Al-Shamasi. During the meeting the activities of the Bahrain Society of Engineers were highlighted together with the programs, seminars, conferences and training engineering workshops which help in promoting the engineering profession and engineers at the level of the Kingdom of Bahrain and the GCC countries.

Also during the meeting, the activities of the Saudi Council of Engineers were discussed and light was shed on the great role it plays in regulating engineering profession in the Kingdom of Saudi Arabia, since it was founded in 2002 until now. They also discussed the activities and events that the Council's Ehsa branch has been organizing, which are offered to members and non-members and the community relations with the official and private institutions in



Ehsa region.

In addition, the Gulf Society of Maintenance Professionals experience was discussed in the meeting, since its inception in 2010 until today in organizing the Middle East Conference for Maintenance on a regular basis every two years, and also organizing the training workshops and forums. The Society's plans for the coming years were also highlighted.

Means of joint cooperation and exchange of experiences between Bahrain Society of Engineers, Saudi Council Engineers - Ehsa branch, and Gulf Society of Maintenance Professionals were discussed in a manner that serves the engineers and specialists in the GCC countries.

BSE Training Centre Organize Two Workshops

BSE Training Center organized two workshops during the month of April 2016. The first entitled "Designing and Formulation of Urban Development Indicators" was presented by the Trainer Engineer Abdul Jalil Al-Sebaa. It aimed at introducing the participants to the importance of such indicators at the workplace, and in training them on how to use urban indicators in analyzing urban development situations. This is in addition to the use of these indicators as a tool for strategic planning, as well as introducing them to different methodologies in collecting, sorting and classification of data and calculation of urban indicators. This workshop was attended by a large group of interested parties in strategic planning by using urban indicators.

The second workshop was entitled "Contracting by Using the Forms



of International Contracts "FIDIC / JCT". This workshop was designed to introduce engineers and those interested in the preparation of employment contracts in accordance with the forms of international contract, most commonly used in the construction industry, by using the models offered by FIDIC and JCT.

The target of such workshop was to identify the contract components and understand contracting and

procurement processes from beginning to the end, identifying the right of contracting and strategy/delivery method, the right of choosing the type of contract for private project and issues/conditions that need special attention during the formulation of tenders/contracts, change and differences management, contract value and payment, disputes and claims management, and arbitration in FIDIC contracts.

BSE MEMBERS HONOURING CELEBRATION

BSE honored nearly 100 of its members and associates, who helped in organizing and contributed in the success of many events and activities that have been organized by the BSE over the past year.

In his address, during the ceremony, held on Saturday 7th May 2016 at the Sofitel Hotel – Bahrain, the President of the BSE, Engineer Masoud Al-Harmi said: “The Bahraini Society of Engineers has always been keen to organize its annual celebration to say (thank you) to its members who have effectively contributed in organizing many activities throughout the past year. Without their efforts and perseverance in the work, we could not have achieved our plans and programs in this outstanding manner. This is despite their concerns with their own works and their family engagements. However, they insisted on attending meetings, and resume their continuous participation in order to ensure success for these events. As you know, some activities, such as conferences, for example, the preparations are made two years earlier, and require attending many meetings, making intense personal contacts and exerting strenuous efforts to ensure presenting such programmes as honourable as possible, as the Bahrain Society of Engineers used always to achieve. This resulted in the organization of five conferences, 14 workshops and 12 seminar through Tuesday Gathering and the release of Al Mohandis Time



and Al Mohandi Magazine. Moreover, the BSE participated in the Arab Engineers Union, Gulf Engineering Union, the World Federation of Engineering Organizations, and many other events that are incalculable at this point. “

Mr. Al-Harmi expressed his thanks and gratitude to all ministries, governmental authorities and private institutions, whose support had positive impact in making the BSE’s events great success.



BSE honors its employee of the year for first time

BSE honored Mr. Rajesh Kayaratt as the employee of the year for 2016, it is the first time in BSE honors its employees along with volunteer members during the annual honoring celebration.

The honor came recognize Rajesh’s efforts and positive attitude towards his given responsibilities since he joined in June 2010.





Seminar on “Reading the Draft of the New Construction Law” in Cooperation with the Bahrain Real Estate Society

The Bahrain Real Estate Society, Bahrain Society of Engineers and Real Estate Committee at the Bahrain Chamber of Commerce and Industry organized a seminar that complements the dialogue sessions that were allocated to discuss the “Draft Amendments to the Regulatory Requirements for Construction.” During the seminar, Sheikh Hamad bin Mohammed Al Khalifa, Director of Urban Planning delivered an introductory seminar, during which he highlighted the

proposed amendments. The seminar was held on Sunday 15 May 2016 at 7:00 pm at Engineer Hisham Al Shehabi Hall at the Bahrain Society of Engineers, at Juffair area.

The seminar addressed the most important updated proposals and amendments to the regulatory requirements of construction, and the important role these amendments would play to support urban real estate development movement in the Kingdom of Bahrain. He explained the vision of the Urban Planning

Directorate, which is translated in the proposed amendments, in order to eliminate ambiguity in the interpretation of the proposed provisions. During the seminar, questions related to the regulatory requirements for construction from both the real estate and engineering sectors were answered. This was the first direct meeting with Sheikh Hamad bin Mohammed Al Khalifa, Director of Urban Planning.

Equestrian for Engineers

BSE’s Activities Committee, in cooperation with Bahrain Society for horses organized “Equestrian and Horse Riding” event for engineers in Muharraq Equestrian School.

The event, held on Saturday 30 April 2016, was in the context of consolidating the BSE relations with the civil society

organizations, and build strong relations, linking some of its members together. It was out of its keenness to provide family atmosphere and strengthen the relations between its members, in an atmosphere of a social family nature away from work.



ANNOUNCEMENT

Dear BSE members

The Media Committee at the Bahrain Society of Engineers is pleased to inform you that it has launched new social networking channels for communication, news and events

(instagarm, Twitter, Facebook)

To follow the Society accounts:

Instagram: BSEMohandis

Twitter: BSEMohandis

Facebook: BSEMohandis

What's app: +973 32275274